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تعجیلجنجالآفرین
عجله شورای صنفی نمایش در اعلام فیلم های اکران نوروزی بحران آفرید

»لامینور« توقیف نیست و احتمالا عید فطر اکران می شود 

روز یکشــنبه که خط خوردن فیلم »لامینور«، آخرین ساخته 
داریوش مهرجویی، از اکران نوروزی قطعی شد، می شد حدس 
زد که کارگردان »هامون« به این مسئله بی تفاوت نخواهد ماند 
و به حذف فیلمش واکنش نشان می دهد. همان یکشنبه شب، 
ویدئویی از مهرجویی در فضای مجازی منتشــر شد که نشان 
می داد این کارگردان باسابقه و استخوان خردکرده چقدر از بابت 
کنار گذاشــتن فیلمش عصبانی و آزرده شده است. کسانی که 
مسبب به وجود آمدن این وضع هســتند حتما پیش خودشان 
خیال می کردند که مهرجویی 82ساله کم حوصله تر از آن است 
که بخواهد ســر حذف فیلمش قیل و قال کند و آنها را به دردسر 
بیندازد. اما این تخمین غلط می تواند به دلیل شناخت نداشتن 
از شخصیت مهرجویی باشــد. مهرجویی نه فقط به اتفاقاتی که 
برای فیلم هایش می افتد بی اعتنا نیســت، بلکه حتی معمولا به 
مسائل و پدیده های اجتماعی هم واکنش نشان می دهد. هنوز 
فراموش نکرده ایم سر قضیه قصور پزشکی در پرونده کیارستمی، 
مهرجویی حسابی برآشــفت و حرف های تند و خشمناکی را بر 

زبان آورد. 
دلیل دیگر این تخمین غلط، دست کم گرفتن میزان همدلی ای 
است که در شبکه های اجتماعی به ویدئوی مهرجویی نشان داده 
شــد و هنوز هم ادامه دارد. مهرجویی یکی از کارگردانان بسیار 
محبوب سینمای ایران اســت و حرف هایش از تأثیر اجتماعی 
برخوردار است و طبیعتا خشم و ناراحتی او می تواند ناراحتی و 
آزردگی آدم های زیادی را به دنبال داشته باشد. اما آیا لازم بود 

»لامینور« و مهرجویی کارشان به اینجا بکشد؟ آیا نمی شد در 
جریان اعلام فیلم های اکران نوروزی مدیریت بهتری انجام شود 
که چنین وضعی ایجاد نشود؟ علت اصلی بحرانی که سر اکران 

شدن یا نشدن »لامینور« به وجود آمده چیست؟

تعجیل و ناهماهنگی
درحالی که پس از جشــنواره فیلم فجر همــه منتظر بودند که 
بدانند چه فیلم هایی در نــوروز 1401 به روی پرده می رود، روز 
2اسفند مرتضی شایسته، سخنگوی شورای صنفی نمایش، خبر 
از اکران 7فیلم داد که »لامینور« یکی از آنها بود. اگر شــورای 
صنفی نمایش در اعلام نام فیلم های اکران نوروز تعجیل نمی کرد 
و هماهنگ تر با سازمان سینمایی عمل می کرد، الان کار به اینجا 
نمی رسید که مهرجویی این چنین برآشوبد و به واسطه ناراحتی 

او افراد دیگر هم ناراحت شوند.
اکران نوروز همیشه اکران حساسی است و شورای صنفی نمایش 
برای اعلام اســامی فیلم های اکران سال نو با سازمان سینمایی 
تعامل می کند. قاعدتا اگر شورای صنفی می توانست درباره اکران 
نوروزی به تنهایی تصمیم بگیرد، همان 7فیلمی که اوایل اسفند 

اعلام شدند و »لامینور« هم یکی از آنها بود، بدون هیچ مشکلی 
راهی اکران می شدند. اما وضعیتی که پیش آمده نشان می دهد 
که حداقل در بحث اکران نوروز به جز شــورای صنفی نمایش، 
باید نظرات سازمان سینمایی هم را درنظر گرفته شود و به طور 
مســتقل نمی تواند در این زمینه تصمیم گیری کند. محمدرضا 
فرجی، مدیرکل دفتر نظارت بر عرضه و نمایش فیلم ســازمان 
سینمایی، چند روز بعد از صحبت های شایسته از انقضای پروانه 
نمایش »لامینور« خبر داد. به گفته وی، پروانه نمایش »لامینور« 
2 سال پیش صادر شده و دیگر اعتبار ندارد و تهیه کننده فیلم، 
یعنی رضا درمیشــیان، بایــد زودتر درخواســت پروانه مجدد 
می داده است. درمیشیان در جواب این صحبت فرجی اعلام کرد: 
»برخلاف  اظهارات نادرست درخصوص عدم درخواست تمدید 
پروانه نمایش  »لامینور« ، این  درخواســت از ســه ماه پیش به 
سازمان سینمایی ارائه شده و هیچ گونه تأخیری صورت نگرفته و 
باتوجه به سه بار بازبینی مجدد فیلم در یک هفته اخیر و بازبینی 
فیلم توسط جناب وزیر و ریاست ســازمان سینمایی در انتظار 
تمدید پروانه نمایش هســتیم.« پس دلیل حذف »لامینور« از 
اکران عید، پروانه نمایش نداشتن آن نبوده است. پس چه علتی 

داشته؟ بعد از کنار گذاشــتن »لامینور« از اکران نوروز، یکی از 
علل این تصمیم همزمانی اکران این فیلم با شب های قدر عنوان 
شد. »لامینور« فیلمی موزیکال است، به این معنی که موسیقی 
در آن مثل فیلم »سنتوری« نقش دارد و اکران آن در شب های 

قدرصورت خوشی نداشته است.
به نظر می رســد عنوان کردن این موضوع بیشتر توجیهی برای 
حذف فیلم مهرجویی است، وگرنه ســینماها در شب های قدر 
تعطیل هستند و حتی می شــد اکران »لامینور« در شب های 
قدر یکی، دو روزی بیشتر از سایر فیلم ها به تعویق بیفتد. شواهد 
و قرائن حاکی اســت که همان تعجیل اولیه در اعلام اســامی 

فیلم های اکران نوروزی علت اصلی وضع ایجاد شده است. 
وقتی »لامینور« از اکران کنار گذاشــته شد می شد حدس زد 
که این فیلم هم به سرنوشــت »ســنتوری« دچار شود و هرگز 
رنگ پرده را نبیند و بعد از مدتی به شــکل قاچاق سر از فضای 
مجازی درآورد. اما حبیب ایل  بیگی، معاون نظارت و ارزشیابی 
سازمان سینمایی، در اظهارنظری این مسئله را منتفی دانست 
و گفت: »آقای مهرجویی از بزرگان و پیشکســوتان سینماست 
و برای همه ما قابل احترام اســت. درخصوص فیلم »لامینور« 
هم بارها بــه تهیه کننده فیلم گفته ایم که فیلم مشــکلی برای 
پروانه نمایش ندارد و مســیر اکــران آن باز اســت؛ دلیل این 
 هیاهو و حواشــی را نمی فهمیــم. فیلم فقط در جــدول اکران

 نوروز نیست.«
حالا پیشــنهاد اکران عید فطر یــا هر زمانی کــه تهیه کننده 
»لامینور« مایل باشد، مطرح شده است. با این حال، مهرجویی 
که از کنار گذاشتن فیلمش خیلی ناراحت شده، در ویدئویی که 
منتشر کرده گفته در اعتراض به این مسئله به همراه دستیارانش 

در وزارت ارشاد تحصن خواهد کرد.
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 مجموعه های داستانی از هر ژانر
 که دیدنشان یک اتفاق است
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کاهش هزینه ها با ادغام بخش های خبری 
سرپرست خبرگزاری صداوسیما علت تغییر و ادغام بخش های خبری 

معاونت سیاسی صداوسیما را توضیح داد.
حسن عابدینی در گفت وگویی با ایسنا علت ادغام بخش های خبری 
شبکه های سیمای جمهوری اسلامی ایران را با هدف هم افزایی و به دنبال آن کاهش 
هزینه ها و استفاده بهینه از امکانات و نیروی انسانی و ایجاد زمینه برای یکپارچگی در 
حوزه خبر، توصیف کرد. عابدینی روند ادغام را اینگونه توصیف کرد: در اقدام نخست، 
خبرنگاران شــبکه خبر و رادیو و برخی خبرنگارانی که در تلویزیون فعالیت دارند و 
همچنین پژوهشگران را در تالار خبر شیشه ای مســتقر کرده و به صورت یکپارچه 
مدیریت می کند. همزمان تصویربرداران، تدوینگران، گرافیست ها و سایر عوامل خبر 

هم در همین چارچوب ساماندهی شده اند.
او درباره جزئیات دلایل این تصمیم گیری توضیح داد: علت این اتفاق هم کاملا روشن 
است؛ روزانه ممکن بود ده ها رویداد خبری اتفاق بیفتد که به دلیل پراکنده بودن در 
بخش های مختلف ـ ازجمله رادیو، شــبکه خبر و خبرگزاری صداوسیما ـ در قبال 
پوشش آن موازی کاری صورت بگیرد. در عین حال رویدادهایی هم اتفاق بیفتد که هیچ 
پوششی صورت نگیرد. در نتیجه مدیریت واحدی روی آنها وجود نداشت؛ بنابراین این 

تصمیم سبب بهره برداری بهینه از توانمندی همه نیروها شده است.
سرپرست خبرگزاری صداوسیما سپس درباره خروجی احتمالی 
تغییرات بخش های خبری روی آنتن، نیز گفت: در پی تغییرات 
صورت گرفته، از این پس خبر اصلی از شبکه خبر پخش خواهد 
شد و سایر بخش های خبری، ازجمله خبر 21 قسمت هایی از آن 
خبر را پخش می کنند؛ به عنوان مثال در خبر 21 طبعا 4۵ دقیقه 
خبر پخش می شود، یک گفت وگوی ویژه خبری خواهیم داشت و یک ربع باقی مانده 

تا 22 در شبکه یک و خبر توأمان پخش می شود و در ادامه اعلام می شود برای پیگیری 
ادامه خبر به شبکه خبر مراجعه شود. در سایر قسمت های خبری نیز ازجمله خبر 14 
هم روال همین گونه خواهد بود. به نوعی که 4۵ دقیقه خبر پخش می شود که توأمان در 
شبکه های یک و خبر خواهد بود. سپس گفت وگوی ویژه روز پخش می شود و در نهایت 
یک ربع آن همزمان در2شبکه پخش می شود و در ادامه عنوان می شود برای پیگیری 

ادامه خبر و موضوع بحث، مخاطب می تواند به شبکه خبر مراجعه کند.
عابدینی با بیان اینکه اقدامات صورت گرفته در بخش های خبری معاونت سیاسی 
صداوســیما فواید مختلفی خواهد داشــت، درباره این مزایا توضیــح داد: علاوه بر 
یکپارچگی نیروهای خبر، این اقدام کاهش هزینه ها را به دنبال خواهد داشت. علاوه 
بر آن موضوع مربوط به افزایش طول خبرگیری هم بیشــتر خواهد شد؛ به نوعی که 
رویدادهای بیشتری را می توان در این شرایط پوشش داد. از سویی موازی کاری هایی 
که به صورت غیرضروری اتفاق می افتاد، حذف می شوند. همچنین تنوع خبری در 
حوزه جغرافیایی هم اتفاق می افتد و همه مردم در سراسر کشور احساس می کنند، 
عدالت رســانه ای را در آنتن می بینند. یعنی تفاوتی بین رویدادهایی که در پایتخت 
اتفاق می افتد با رویدادهایی که در شهرســتان های مختلف صورت می گیرد، وجود 
ندارد. این زمینه فراهم می شود تا بهره گیری از اندیشه نخبگانی هم نه فقط در تهران 

که در کشور شکل بگیرد.
وی در ادامه ایجاد میزهای تخصصی را هم از دیگر اقداماتی عنوان کرد که در بخش های 
خبری صورت گرفته و در این زمینه توضیح داد: در دهه سوم قرن بیست و یکم دیگر 
نمی شود در یک حوزه به شکل کلی درباره همه جوانب سخن گفت. به عنوان مثال 
شاید 1۵ سال قبل وقتی صحبت از اقتصاد می شد، یک خبرنگار در همه حوزه های 
اقتصادی، اخبار را همه جانبه پوشش می داد، اما در برنامه ریزی جدید و ساماندهی 

تخصصی گروه های جدید به این نتیجه رسیدیم که طبعا گروه اقتصاد کلان متفاوت 
از بازار تجارت اســت و بازار تجارت متفاوت از صنعت معدن و تجارت است، صنعت 
معدن متفاوت از بانک و بیمه اســت و بانک و بیمه متفاوت از بورس است. در حوزه 
 فرهنگ نیز همین وضعیت را داریــم. اقدامی که صورت گرفتــه، ایجاد گروه های

تخصصی است.
وی در پایان تغییرات صورت گرفته در شبکه خبر را ادغام ندانست و درباره آن توضیح 
داد: این تغییرات صورت گرفته اقدامی در جهت هم افزایی اســت و این بخش ها از 
ظرفیت بیشتری برخوردار شدند؛ بنابراین در چارچوب طراحی که صورت گرفته، گام 
به گام این فرایند در حال اتفاق افتادن است و طبعا شکل هم افزایی در نیروها، هم افزایی 
در امکانات و حذف موازی کاری های غیرضروری، تاکنون عملی شده است و این اقدام 

در چارچوب ساختار و تشکیلات محتوایی هم تسری پیدا خواهد کرد.

۷میلیوننفر
درسال۱۴۰۰
بهسینمارفتند

 به گفته مدیرعامل مؤسسه 
سینما شهر، فروش فیلم های 
سینمایی در ســال ۱4۰۰، 
۱۵۸میلیــارد تومــان بود 
و در طول ســال ۷میلیون 
 نفــر بــه ســینما رفتند.

هاشم میرزا خانی که به تازگی 
به عنوان مدیرعامل مؤسسه 
سینما شهر منصوب شده در 
مراسم قدردانی از سازندگان 
سالن های سینما در کشور که 
در محل موزه سینما برگزار 
شد،گزارشی از ضربه عجیب و 
غریب کرونا به وضعیت اکران 

سینماها ارائه کرد. 
میرزاخانی خاطرنشان کرد: 
وقتی به رقم فروش سینماهای 
اســتان های بزرگ کشوربه 
غیراز تهران نگاه می کنیم، 
می بینیم کــه تعداد کمی به 
ســینما رفته اند و باید برای 
رونق سینما در این استان ها 
فکری کرد.  این افت به نوعی 
فاجعه است و بیش از 49درصدِ 
فروش ما در سینماها توسط 
تهران بوده و مــا باید برای 
هر اســتان بنا به فرهنگ و 
برنامه ریزی  سلیقه شــان 

جداگانه ای داشته باشیم. 

واکنش رامبد جوان 
 رامبد جوان با انتشار ویدیوی مهرجویی در صفحه اینستاگرامش نوشت: »ما سال ها و شاید دهه ها به آقای داریوش 
مهرجویی نگاه کردیم. از فیلم هایش و خودش یاد گرفتیم. او بزرگ سینمای ماست. این حال او، یعنی اندوه عمومی 
سینماگران ایرانی. این حال او یعنی تزریق ناامیدی به اهل هنر و تمام کسانی که دلی در سینه دارند و بابت ناراحتی 
کارگردان بی نظیر ســینمای ما، غصه می خورند. چه کنیم با زخم های شما، استاد مهرجویی؟ غمگینیم برایتان.« 
همچنین، شورای مرکزی کانون کارگردانان سینمای ایران نیز بیانیه ای در این باره منتشر کرد. در بخشی از این بیانیه 
آمده: »کانون کارگردانان سینمای ایران از آقای خزاعی ریاست محترم سازمان سینمایی که پیگیر حل این مشکل 
است، می خواهد قبل از اقدام استاد مهرجویی به تحصن در وزارت ارشاد، پروانه نمایش فیلم سینمایی »لامینور« را 

تمدید کرده و بدعتِ بازبینی مجدد دیگر فیلم های سینمایی دارای پروانه نمایش را نیز پایان دهند.«

مکث

حی
صلا

ته ا
رش

س: ف
عک

تلویزیون

خانهسینما
تعطیلمیشود؟

بخش هایی از مصوبه هیات 
وزیــران برای تاســیس 
انجمن های صنفی هنرمندان 
در وزارت کار باطل شــد.به 
گزارش هنــر آنلاین ،دیوان 
عدالــت اداری بخش اعظم 
مصوبه تاسیس انجمن های 
برای  کارگــری  صنفــی 
هنرمنــدان را باطل کرد. بر 
اساس رای هیات عمومی این 
دیوان، بندهای یک، 3 و 4 این 
مصوبه که آبان ماه 9۸ در هیات 
وزیران تصویب شــده بود و 
به هنرمنــدان اجازه می داد 
ذیل پوشش وزارت تعاون، کار 
و رفاه اجتماعی انجمن های 
صنفی تاسیس کنند، به علت 
مخالفت با شرع باطل اعلام 

شده است.
مطابق دادنامه منتشرشده 
دیوان عدالت اداری، به علت 
آن که شــروط اسلام، ایمان 
و وثاقت )امیــن بودن( برای 
اعضــای انجمن های صنفی 
تخصصی و همچنین کانون 
فراگیر سراسری انجمن های 
صنفی فرهنگ، هنر و رسانه 
ذکر نشده، 3 بند از این مصوبه 

را باطل اعلام کرده است.

کتابخوانیبهمثابهنهضت

در ایــن محافل، کــه به طور 
منظم برگزار می شد، در کنار 
مطالعه و بحث پیرامون کتاب ها، مســائل اعتقادی 
و موضوعات سیاسی هم طرح می  شد که باب ورود 

جوانان مسلمان به میدان مبارزه عملی بود.

گریز از فضای بسته زندان شاه بر بال کتاب
در دوران حاکمیــت محمدرضــا پهلــوی، تقابل 
گروه های مختلف »فکری- ایسمی« در زندان های 
سیاســی مشــهود بود و کتاب، یکی از وجوه تمایز 
این گرایش ها محسوب می شد. در چنین شرایطی، 
زندانیان سیاسی در تداوم فضای مبارزاتی، دست به 
مبارزات فرهنگی می زدند؛ چنان که در بند زنان اوین، 
زندانیان سیاسی 2 کتابخانه مذهبی و غیرمذهبی 
راه اندازی کرده و نهضت کتابخوانی از سوی مبارزان 
مســلمان و با محوریت آثاری از علامه  طباطبایی ، 

استاد مطهری  و شهید محمدباقر صدر ادامه داشت.
 راه اندازی گروه های مطالعاتــی در زندان، که اغلب 
مخفیانه و بــه دور از چشــمان زندانبانان شــکل 
می گرفت، راهی مناسب به منظور فرار از فضای بسته 
و خشک زندان بود. به علاوه، موجب می شد گروه های 
مبارز از گزند اندیشه های چپ محفوظ بمانند. در آن 
فضای سخت و سنگین، در پس میله های زندان شاه 
و در محاصره زندانیان چپ، نهضت کتابخوانی، کانال 

فرار از کریدورهای بسته و تاریک زندان بود.

کتاب؛ حلقه واسط مبارزه تشکیلاتی
گســترش هســته های تشــکیلاتی یکی دیگر از 
کارویژه های کتاب و کتابخوانی بود. نمایشــگاه های 
کتابی که عمدتا در مســاجد و اماکــن مذهبی دایر 
می   شد، خودبه خود، به محلی برای نشر افکار و معارف 
مبارزاتی بدل شد. از این رو، رسیدن کتاب به شهرها 
و روســتاهای دورافتاده، زمینه هر چه بیشتر تبیین 
معارف انقلابی را فراهم آورد و هسته های مبارزاتی 
را تقویت کــرد. پیگیری و برپایی این نمایشــگاه  ها 
خود به عنوان یک کار سیاســی و تشکیلاتی تلقی 
می شد. فعالیت افراد در این راستا آنها را به شبکه های 
مبارزاتی وصل می کرد و کتاب حلقه واسط این زنجیره 
تشــکیلاتی بود. نهضت کتابخوانی، عامل بالندگی 
اندیشه اســت. این رســالت مهم در دوران نهضت 
اســلامی بر عهده روحانیون مبارزی بود که اهمیت 
کتاب را درک کرده بودند؛ شخصیت های کم نظیری 
چون آیت الله مطهــری، آیت الله بهشــتی، آیت الله 
خامنه ای و آیت الله هاشمی نژاد پرچمدار این جریان 
بودند. آنان به خوبی می دانستند برای گام نهادن در 
مسیر مبارزه، ابتدا باید پایه های اندیشه را مستحکم 
ساخت. در همین جلسات مطالعاتی بود که تئوری 

مبارزه نهادینه  شد و ایدئولوژی مبارزه شکل  گرفت.

کتابخوانی؛ شاخص ویژه هویت فرهنگی انقلاب
کتابخوانی از شــاخص هایی بود که هویت فرهنگی 
انقلاب در آن متبلور شــد. به عبــارت دیگر، حجم 
عظیمی از تبادلات کتاب محور در سال  های منتهی 
به پیروزی انقلاب، یکی از شــگفت ترین نشانه های 
فرهنگ انقلابیون بود؛ به طوری که فعالان امر، موج 
کتابخوانی گروه های مبارز جامعه در آن ســال ها را 

بی سابقه و تکرارنشدنی می دانند.

کتابخانه های عمومی و نهضت کتابخوانی
اگرچه در برخی تعاریف ســنتی  یــا حتی جدید، 
کتابخانــه را مجموعــه ای از اطلاعــات و خدمات 
اطلاعاتی دانسته اند که یک نهاد عمومی یا خصوصی 
یا شــخصی آن را اداره می  کند )کتابخانه به عنوان 
مجموعــه ای از کتاب هــا(، اما مهم تریــن ویژگی 
کتابخانه »عمومی بودن« آن است. وصف »عمومیت« 
مهم ترین نقطه تلاقی »کتاب« با »جامعه« اســت 
که در ذیل خــود مفاهیم اجتماعی بســیاری را به 
بار می آورد: محیط زیســت، اندیشــه جمعی، نیاز 
اجتماعــی، تاریــخ فرهنگ ها و اقوام، مشــکلات 
اجتماعی، معماری فرهنگی، کسب  وکار و اقتصاد، 
زبان و رابطه، گروه های خاص، دانشگاه، هنر و ادبیات، 
خدمات فرهنگی و آموزشی، گروه های سنی و.... همه 
این خصایص، کتابخانه عمومی را در قامت یک مرجع 
فرهنگی جلوه گر می کند که کارکردهای آموزشی، 
اطلاع رسانی، فرهنگی و اقتصادی فراوان دارد. فضای 
کتابخانه، در این تعریف، محلــی برای ایجاد روابط 
فرهنگی میان گروه های نخبگی و متوسط است که 
مجموعا تشکیل دهنده »سرمایه اجتماعی« است. با 
وجود این، آیا جای آن ندارد بپرســیم: در سال های 
گذشــته چقدر از ظرفیت بی نظیــر کتابخانه های 
عمومی، به عنوان نقطه اتصال مردم با تحقق شــعار 

»نهضت کتابخوانی« بهره برده ایم؟!

سخن پایانی
آنچه ذکر شــد، تنها گوشــه ای از ثمرات و برکات 
»نهضت کتابخوانی« در دوران »نهضت اســلامی« 
بود؛ نهضتی که شــوربختانه امروز و بعد از گذشت 
بیش از 4دهه از پیروزی انقلاب اسلامی، کمتر مورد 
توجه نخبگان علمی، فرهنگی و سیاسی کشور قرار 
گرفته است؛ مقوله ای که رهبر معظم انقلاب اسلامی 
نیز- که خــود از بانیان و جلــوداران توجه به کتاب 
و کتابخوانی هســتند- بر ضرورت شکل گیری آن 
تأکید و تصریح دارند و می فرماینــد: »... من این را 
باز هم تأکید می کنم: شــما احتیاج دارید بخوانید؛ 
احتیاج دارید بدانید... شــما نهضت کتابخوانی باید 
راه  بیندازید؛ واقعا کتاب بخوانیــد؛ مطالعه کنید... 
شماها خودتان، هیأت های اندیشه ورزتان، بچه های 
پیشکسوت ترتان بنشینند فهرست مطالعاتی و برنامه  
مطالعاتی برای جاهای مختلف، قشــرهای مختلف 
برنامه ریزی کنند، طراحــی کنند و تعریف کنند، و 

مانند این کارها. این خیلی چیز لازمی است...«
 شکل گیری »نهضت کتابخوانی« فرایندی جمعی 
اســت و نیازمند همراهی تمام نهادهای فرهنگی، 
نخبگان، دســت اندرکاران و همراهی جامعه علمی 
کشور است. این نهضت درصورت شکل گیری، تداوم 
و استمرار می تواند منشأ آثار و برکات بسیاری باشد 

که مهم ترین آن بالندگی عقلانی جامعه است.

ادامه از 
صفحه اول

انتقادازحضور
سودجویان
درسینما



مســعود جعفری جوزانی از 
شیوه حضور سرمایه گذاران 
در سینما و شــبکه نمایش 
خانگی انتقاد کرد. کارگردان 
شیر سنگی که امسال داور 
جشــنواره هم بود به مهر 
گفت: همین امسال وضعیت 
فیلم های جشنواره فجر را 
دیدیم؛ ایــن وضعیت امروز 
ســینمای ماســت! ما را به 
دست یک مشت آدم سودجو 
ســپرده اند که خودشــان 
آنهــا را درســت کرده اند! 
اکثر ســرمایه گذارها حالا 
تعیین کننده شده اند. زمانی 
ما یک تلویزیون داشتیم و 
یک وزارت ارشاد؛ هر کدام 
خواسته هایشان را می گفتند 
و نهایــت در یــک جایی با 
آنها  به توافق می رسیدیم و 
فیلمی می ساختیم. اما امروز 
ما را به یک مشت زالوصفت 
واگذاشته اند  . رفتم برای یکی 
از اینها سریالی را بسازم، وقتی 
پای قرارداد رسیدیم ناگهان 
گفت اینجای داستان را تغییر 
بده و یکی از دوستان خانمش 
را هم معرفی کرد که در سریال 
بازی کنــد! جوزانی اضافه 
کرد:به عقیده من ما چیزی به 
نام بخش خصوصی در سینما 
و سریال سازی ایران نداریم. 

این ها همه دروغ است.


